

БЕЛОРУССКИЙ ГОСУДАРСТВЕННЫЙ УНИВЕРСИТЕТ



THE BELARUSIAN STATE UNIVERSITY

**БГУ – ВЕДУЩЕЕ ВЫСШЕЕ УЧЕБНОЕ ЗАВЕДЕНИЕ
В НАЦИОНАЛЬНОЙ СИСТЕМЕ ОБРАЗОВАНИЯ РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ
THE BSU IS THE LEADING HIGHER EDUCATIONAL INSTITUTION WITHIN
THE NATIONAL SYSTEM OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS**

Сегодня БГУ – это крупный образовательный, научно-производственный и культурный комплекс, во многом определяющий национальный облик, развитие экономики, образования, науки и культуры нашей страны

The BSU today is a large educational, research-and-industrial and cultural complex that in many ways shapes the national image, contributes to the development of national economy, education, science and culture of the country

КОНТИНГЕНТ ПРЕПОДАВАТЕЛЕЙ И СОТРУДНИКОВ

Общее количество сотрудников – 8400 (7580 штатных).
Количество преподавателей – 2455.

Количество сотрудников, имеющих ученые степени (включая совместителей): академиков НАН Беларуси – 15, членов-корреспондентов – 16, докторов наук – 393, кандидатов наук – 1669.

Общее количество обучающихся на всех формах обучения – 34 200 чел.

Количество студентов, обучающихся по программам высшего образования, – 29 140, магистрантов – 890, аспирантов – 682.

ОБРАЗОВАТЕЛЬНАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ

Осуществляется в 9 образовательных институтах, на 16 факультетах, в юридическом колледже, лицее.

Количество специальностей высшего образования – 58.

Количество специальностей магистратуры – 47.

Количество специальностей переподготовки – 51.

Количество программ повышения квалификации – 90.

НАУЧНО-ТЕХНИЧЕСКАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ

Осуществляется в 4 научно-исследовательских институтах, 9 научных центрах, 41 научно-исследовательской лаборатории, 29 студенческих научно-исследовательских лабораториях, на 177 кафедрах.

Количество научных работников – 760

БГУ – головная организация – исполнитель 10 государственных программ научных исследований.

Количество тем НИР – более 1200.

Количество специальностей аспирантуры – 118.

Количество специальностей докторантуры – 75.

Диссертационных советов – 22.

Ежегодно аспирантами и сотрудниками защищается около 60 кандидатских, 10 докторских диссертаций.

**ИННОВАЦИОННО-ПРОИЗВОДСТВЕННАЯ
ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ**

Осуществляется на 11 унитарных предприятиях (500 штатных работников), в 4 НИИ, 9 научных центрах, 23 научно-исследовательских лабораториях.

В 2010 г. создано 209 объектов новой техники, технологий, внедрены 144 разработки (машин и оборудования – 30, материалов, веществ и инструментов – 49, технологических процессов – 50, комплексов АСУ, АБД, САПР – 39), поставлена научно-техническая продукция в 21 страну мира.

ИНФРАСТРУКТУРА

Количество зданий и сооружений – 181.

Количество студенческих общежитий – 10.

Площадь занимаемых земельных участков – 183,4 га.

Общий объем фондов Фундаментальной библиотеки – 2,44 млн экз., из них учебной литературы – 797 тыс. экз.

Количество персональных компьютеров – 4550, в 2010 г. введен в эксплуатацию суперкомпьютерный кластер «СКИФ» вычислительной мощностью 2,5 Тфлоп/с.

Имеются 3 учебно-опытные станции, 3 музея, учебно-спортивный и спортивно-оздоровительный комплексы, профилакторий.

МЕЖДУНАРОДНОЕ СОТРУДНИЧЕСТВО

БГУ – член Евразийской и Европейской ассоциаций университетов, координатор от Республики Беларусь в Университетской сети Центрально-европейской инициативы.

Количество действующих международных партнерских договоров – 277.

Количество иностранных учащихся – более 2030.

ACULTY AND STAFF

Total personnel of the BSU – 8400 employees (including 7 580 full-time specialists).

The number of lecturers – 2 455.

The number of specialists with scientific degrees (full- and part-time employment): 15 Academicians of the NAS of the Republic of Belarus, 16 Corresponding Members, 393 Doctors of Science, 1669 Candidates of Science.

The total number of students involved at all levels of education – 34 200.

The number of students taking higher education programmes – 29 140; master's programmes – 890; post-graduate programmes – 682.

EDUCATIONAL ACTIVITIES

Educational activities are conducted at 9 educational Institutes, 16 University faculties, the Law College and the Lyceum.

The number of specialities of higher education – 58.

The number of specialities of master's course – 47.

The number of specialities for retraining course – 51.

The number of programmes for further training – 90.

RESEARCH AND DEVELOPMENT

Research is conducted at 4 research institutes, 9 research centres, 41 research laboratories, 29 student research laboratories as well as at 177 University departments.

The number of researchers – 760.

The BSU is the leading research organization which is in charge of 10 state research programmes.

The number of R&D Programmes – 1200.

The number of post-graduate specialities – 118.

The number of doctoral specialities – 75.

The number of dissertation councils – 22.

About 10 doctoral and 60 candidate dissertations are defended annually.

INNOVATIVE AND INDUSTRIAL ACTIVITIES

Innovative and industrial activities are conducted at 11 unitary enterprises (500 full-time specialists), 4 research institutes, 9 research centres, 23 research laboratories.

209 samples of innovative technique and equipment were developed; 144 innovations were put into practice (30 samples of machinery and equipment, 49 samples of innovative materials, substances and instruments, 50 new technological processes, 39 complexes of ASM, ABD, SAPR) in 2010. Samples of innovative technical produce were exported to 21 countries.

INFRASTRUCTURE

The number of buildings and erections – 181.

The number of student hostels – 10.

The area of land owned by the BSU – 183.4 hectares.

The total volume of the Fundamental Library funds – 2.44 mln copies, 797 thousand of academic publications among them.

The number of personal computers – 4 550. In 2010 the "SKIF" supercomputer cluster (2.5 Tflop/s) was installed at the University.

The University has 3 experimental model-shop stations, 3 museums, some training-and-sport as well as sport-and-recreation complexes and a sanatorium-preventorium.

INTERNATIONAL COOPERATION

The BSU is a member of the Eurasian and the European Universities Association, a national coordinating institution within the frame of University Network of the Central European Initiative.

The number of current international agreements – 277.

The number of international students – 2 030.